
احس��ان رضايي در كانال تلگرامي خود 
از وضعيت صنعت نش��ر در دوران ترامپ 
نوشت. چكيده اي از يادداشت او را بخوانيد: 
ترامپ رفت و حالا رسانه ها به مرور كارنامه 
او مي پردازن��د. از جمله مي ش��ود درباره 
نس��بت او با كتاب و نش��ر هم حرف زد. 
ترامپ زماني گفته بود وقت كتاب خواندن 
ندارد، همس��رش هم كتاب را براي رنگ 
جلدشان مي خواس��ت و زماني گزارشي 
منتشر شد كه ملاني ترامپ كتاب هاي با 
جلد سبز براي كاخ سفيد خريداري كرده 
تا به شكل كاج كريس��مس چيده شوند؛ 
البته ترامپ خودش نويس��نده تعدادي 
كتاب راهنماي موفقيت در كس��ب و كار 
است كه البته س��ر اينكه اين كتاب ها را 
واقعاً خود او نوشته يا نويسندگاني برايش 

نوشته اند بحث است.
ب��ا اي��ن ح��ال ترام��پ از هم��ان زمان 
كانديداتوري اولش، با نويسندگان معروف 
در حال جنگ و جدال بود. قبل از انتخابات 
۲۰۱۶ بود كه ۶۰۰ نويسنده امريكايي نامه 
سرگشاده اي خطاب به مردم امريكا نوشتند 
و از آنها خواس��تند به ترامپ رأي ندهند. 
بعد از شروع رياست جمهوري ترامپ هم 
]نويس��ندگاني[ منتقد سرسخت ترامپ 
باقي ماندن��د و حتي وله س��وينكا )برنده 
نوبل ادبي ۱۹۸۶( در اعتراض به پيروزي 
ترامپ، گرين كارت��ش را دور انداخت و به 

نيجريه برگشت.
با اي��ن حال، رياس��ت  جمه��وري ترامپ 
عليرغم دشمني با نويس��ندگان معروف، 
براي صنعت نشر حس��ابي »آمد« داشت. 
در همان ابتداي رياست جمهوري ترامپ، 
ربكا س��ولنيت، فروش نسخه الكترونيك 
كتابش »اميد در تاريكي« را رايگان كرد، 
اما خيلي زود معلوم شد ترامپ باعث رونق 
فروش كتاب هم مي شود. وقتي سخنگوي 
كاخ سفيد در جواب خبرنگارها كه پرسيده 
بودند چرا ترامپ اين قدر دروغ مي گويد؟ 

گفت: »اينها دروغ نيس��ت، بلكه حقايق 
متفاوتى را بيان مي كند« ملت گش��تند و 
گفتند اين عبارت، يك تعبير جرج اورولي 
اس��ت در رمان »۱۹۸۴« و همين، باعث 

فروش اين رمان شد.
بعد از آن نوبت به رمان هاي ضدآرمانشهري 
مثل »دنياي قشنگ نو« آلدوس هاكسلي يا 
»سرگذشت نديمه« مارگارت اتوود رسيد 
كه منتقدان آنها را با اعمال و زمانه ترامپ 

مقايسه مي كردند.
اتفاق بعدي، ارجاع به كتاب ها براي توصيف 
شخصيت ترامپ و تشبيه او به هيولاهاي 
داستان ها بود و پيش بيني رفتارهاي بعدي 
ترامپ و اطرافيانش از دل اين پيشگويي ها. 
اين بازي كه توسط رسانه ها شروع شده بود، 
خيلي زود به يك سرگرمي در شبكه هاي 
اجتماعي تبديل شد و طبيعتاً باعث توجه به 
كتاب ها و فروش آنها شد. )مثلاً وقتي تلاش 
ترامپ براي لغو قانون بيمه اوباماكر با رأي 
منفي س��ناتور هم حزبش، جان مك كين 
شكس��ت خورد بحثي بي��ن علاقه مندان 
به هري پاتر درگرفت كه مك كين ش��بيه 

اسنيپ در »هري پاتر« هست يا نه؟(
و بالاخره، سومين تأثير ترامپ بر صنعت 
نشر، انبوه كتاب هايي بود كه له يا عليه او 
منتشر شد. چنان كه پنج كتاب »آتش و 
خشم« مايكل وولف، »وحشت: ترامپ در 
كاخ س��فيد« باب وودوارد، »يك وفاداري 
بالاتر« جيمز كومي، »اتاقي كه در آن اتفاق 
افتاد« جان بولت��ون و »آنچه اتفاق افتاد« 
هيلاري كلينتون همگي بالاي ۵۰۰هزار 

نسخه فروختند.

مس��عود براتي در كان��ال تلگرامي خود از 
مس��ير پرابهام بازگش��ت امريكا به برجام 
و ابع��اد رفع تحريم ها نوش��ت. چكيده اي 
از يادداش��ت او را بخواني��د: بازگش��ت به 
برجام به دلايل متعددي سياست پرابهام 
و غيردقيقي اس��ت چراكه معلوم نيست 
بازگشت به برجام دقيقاً چه معنايي خواهد 
داشت. يكي از مس��ائل مهمي كه ابهامات 
بازگش��ت به برج��ام را تش��ديد مي كند، 
تحريم هايي است كه بعد از خروج امريكا 
از برجام وضع شده اس��ت. اين تحريم ها 
دسته هاي مختلفي دارند. از مهم ترين آن، 
الحاق برچسب هاي جديد به نهادهاي مهم 
ايران است كه در ذيل راهبرد تحكيم ديوار 

تحريم )FSW( رخ داده است.
اين برچسب ها در ميدان واقعي اثرات خيلي 
زيادي نداش��تند چراكه فض��اي عمومي 
اقتصاد ايران تحريمي بود و اين نهادها نيز 
از قبل تحريم بودند اما از نظر رفع تحريم، 
مسائل جديدي اضافه مي كند. اگر قرار باشد 
بازگشت امريكا به برجام اين برچسب ها را 
مرتفع نكند، حتماً آثار رفع تحريم، تقريباً 
بي خاصيت خواهد ش��د. در نگاه ابتدايي 
مي ش��ود گفت تمام تحريم ه��اي اعمال 
شده از سوي ترامپ پس از خروج از برجام، 
در حوزه اختي��ارات رئيس جمهور بوده و 
بنابراين بايدن ه��م مي تواند به راحتي آن 
را بردارد. همين حرف را دو ماه قبل، حسن 
روحاني مط��رح كرد. اما اي��ن حرف آقاي 
رئيس جمهور براي تمامي اقدامات تحريمي 
ترامپ درست نيست. چرا؟ در پاسخ به اين 

سؤال بايد به قانون كاتسا بازگشت.

در بخش ۱۰۵ اين قانون، كنگره دولت امريكا 
را موظف كرده اس��ت كه س��پاه پاسداران 
انقلاب اسلامي را به عنوان يك نهاد حامي 
تروريسم شناسايي كرده و ذيل تحريم هاي 
دستور اجرايي ۱۳۲۲۴ قرار دهد. همچنين 
براساس اين قانون، دولت موظف شده اين 
كار را براي تمام نهادها، دفاتر، وابسته ها و... 
سپاه نيز انجام دهد. وزارت خزانه داري در 
سال گذشته و امسال بانك مركزي ايران، 
صندوق توسعه ملي، ش��ركت ملي نفت، 
ش��ركت نفتكش و... را با استناد به همين 
قانون، مجدداً تحريم كرده است. در نتيجه، 
اين تحريم ها مش��مول بخش ۱۰۵ قانون 
كاتسا مي شود و صرفاً يك دستور اجرايي 
كه در اختيار رئيس جمهور اس��ت، نيست. 
در نتيجه بايدن براي رفع اين تحريم ها كه 
ضرورت بازگشت ش��رايط به زمان خروج 
امريكا از برجام است، بايد طبق قانون كنگره 
)كاتسا( عمل كند ]بنابراين[ بايدن اختيار 
لغو تحريم تروريستي بانك مركزي، شركت 

ملي نفت، صندوق توسعه ملي و... را ندارد.
البته در قانون كاتس��ا مانند س��اير قوانين 
تحريمي اختياري مح��دود و موقت براي 
رئيس جمهور در نظر گرفته ش��ده اس��ت. 
در بند ۱۱۲ قانون كاتس��ا اش��اره شده كه 
رئيس جمهور امري��كا مي تواند با ارس��ال 
گزارشي به كنگره مبني بر حياتي دانستن، 
توقف موردي برخي مفاد تحريمي مصرح در 
قانون براي امنيت ملي امريكا براي بازه هاي 
 )waive( حداكثر ۱۸۰ روزه، آنها را متوقف
 كند. بازگشت امريكا به برجام بسيار پرابهام 
و با قابليت فريبكاري بيشتر از برجام است. 
بنابراين سياست اصولي جمهوري اسلامي 
ايران، مطالبه خروجي مش��خص اس��ت. 
براي حفظ خروجي مدنظر نيز لازم اس��ت 
ضمانت اجرايي در اختيار خودمان باش��د 
يعني تعهدات هس��ته اي به گونه اي به كار 
گرفته ش��ود كه در صورت بدعهدي طرف 

مقابل قابل بازگشت باشد. 

 دستاورد انقلاب 
فقط رشد صنعتي و اقتدار نظامي نيست

دانيال معمار در توئيتر نوشت: دستاورد انقلاب ما فقط رشد صنعتي و اقتدار 
نظامي و پيشرفت علمي نيست، دستاورد اصلي #انقلاب_مردم اين است 
كه امروز از يك طرف مفسداني مثل مهدي جهانگيري و حسين فريدون و 
طبري راهي زندان مي شوند و از طرف ديگر ۲۱ مادر زنداني در آستانه روز 

مادر با كمك قضايي به آغوش خانواده بازمي گردند.
 

مخاطب خودتان هستيد و لاغير!
سعيد س��عادتي توئيت كرد: جناب جهانگيري گفتن »مردم بيش از 
نداري از تبعيض رنج مي برند«. بله آقاي جهانگيري! مردم از تبعيض و 
رانتي كه در اختيار امثال برادر شما و برادر رئيس جمهور قرار مي گيرد 

رنج مي برند. مخاطب همه اين حرف ها خودتان هستيد و لاغير.
 

دست مريزاد به نخبه هاي ايراني
نيكي كاظمي توئيت كرد: بچه هاي نخبه ايراني تونس��تند باتري هاي 
سانيوا رو توليد كنند كه با شركت هاي بزرگ مثل تسلا و زيمنس رقابت 
داشته باشن توي اين حوزه، اين باتري ها ميتونن رؤياي خودروهاي برقي 

و هواي پاك رو محقق كنن .دست مريزاد به همتون.
كاربري با نام »اسكيزوئيد« نيز در اين خصوص نوشت: پروژه سانيوا مربوط 
به باتري هاي فوق مدرني ميشه كه از واكنش فلز-هوا جريان الكتريكي توليد 
مي كنه و ۵ برابر باتري هاي معمولي ان��رژي داره. براي خريد اين باتري ها 
مجبور نيس��تيم منت غرب و شرق را بكش��يم چون داخل كشور در حال 

ساخته و سالانه هزار ميليارد به نفع كشور و كارگر ايرانيه. دمتون گرم.

مهساآلطاها:
ش��فافيت آرای نمايندگان يك قدم مهم و 
شجاعانه در مقابل فساد و جلب اعتماد عموم 
مردم و همراه كردنشان در راه پيشبرد اهداف 
انقلابي خواهد بود. اميدمان به اين مجلس و  

شفافيت بدون راه فرار نمايندگان است.
عليبيطرفان:

بح��ث مطالبه گري مردم در اي��ران بعد از 
تصويب شفافيت آرای نمايندگان وارد فاز 
جديدي خواهد ش��د. اين طرح مهره اول 
يك دومينوي بزرگه. دومينويي كه مهره 
اولش شفافيت بدون راه فرار هست و مهره 
آخرش ايرانِ ابرقدرتِ نظامي و اقتصادي و 
رسانه اي هست و چنين شيعه خانه اي لايق 

ظهور هست ان شاء الله.
ميثمامامي:

 ي��ك كلام خت��م كلام! جن��اب مجلس 
انقلاب��ي... با وعده ش��فافيت آمدي و رأي 
آوردي... مراقب باش حق الناس ۸۰ ميليون 

ايراني شريف به گردنت نمونه. يا حق.
آراشاورديان:

 ش��فافيت آرای نمايندگان حق الناسي بر 
گردن وكلاي ملت است كه بايد ادا شود و 
البته پس از آن نورافكن شفافيت بر توزيع 
رانت ها، واگذاري ها، تخصيص ارزها و ساير 

نقاط تاريك خواهد تابيد.
كاربريبانام»عيار«:

 امروز مجلس با فوريت دادن به شفافيت گام 
اول رو با تأخير برداشت؛ حالا تنها يك گام 
ديگه تا ريشه كني فساد با تيغ تيز  شفافيت 
آرای نمايندگان فاصله داريم. نمايندگان 

بدانند تاريخ آنها را قضاوت خواهد كرد.
مرتضايي:

 فرض كنيم  شفافيت تصويب شد، مكانيزم 
بازبينى و نيت خوانى رأی دهنده ها چيه؟ 
نكنه دوباره طناب كشى سياسى و جناحى 
و جنگ بين روزنامه ه��ا و خبرگزاری ها و 
نوچه های رسانه ای رو بايد شاهد باشيم؟! 

اصلًا مرجع مطمئن در تفسير و تأويل آرا 
چى يا  كى مي تونه باشه؟ پساشفافيت نبايد 

مثل پيشاشفافيت باشه.
كيوانساعدي:

 مردم )موكلين( حق دارند از سرنوشتي كه 
نمايندگان )وكلا( براي آنها رقم مي زنند، 
آگاه باشند. زيبنده نيست كه آرای مجالس 
امريكا و انگليس ش��فاف باشد اما اين حق 
بديهي مردم در ايران ناديده گرفته ش��ود. 

شفافيت آرای نمايندگان.
سيداميرسياح:

 ش��فافيت آرای نماين��دگان در كن��ار 
منافعش، ضررهاي بزرگي دارد: نرخ رأي 
وكيل الدوله ه��ا و لابي بازه��ا را بالا مي برد 
و پوپوليس��م پارلماني را رواج مي دهد كه 
سم مهلك  مجلس اس��ت؛ كاش به جاي 
اصرار ب��ر آن، بر اج��راي  ماده ۲۹ فش��ار 
بياوري��د.  ش��فافيت همه حق��وق و همه 
مزاياي مسئولان سه قوه + شهرداري ها + 

شركت هاي دولتي.
بهنامفارسي:

 به اميد خدا طرح شفافيت آرای نمايندگان 
به رأي گذاشته مي شود. مجلس يازدهم در 
آزمايش و پيچ تاريخي بزرگ��ي قرار دارد. 
تصويب اين ط��رح علاوه بر فوايد بس��يار 
براي كشور، نقطه عطف و ارتقادهنده شأن 
و منزلت مجلس و اعتبار نمايندگان فعلي 
خواهد بود. اميدوارم اين طرح به تصويب 

نهايي برسد.
محمدپازوكي:

 خب بالاخره اولويت طرح  ش��فافيت آرای 
نماين��دگان مجلس ب��ا ۱۵۴رأي موافق، 
۵۴ رأي مخال��ف و ۷ رأي ممتنع تصويب 
شد. بالاخره فشارهاي رسانه اي جواب داد، 
فشار هاي رسانه اي كه سال ها در مجلس 
اصلاح طلب بي جواب مانده بود! بي انصافيه 
از كاره��ا و حركت هاي درس��ت مجلس 

حمايت نكنيم. زنده باد.
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پساشفافيت مهم تر  از تصويب شفافيت
استقبالكاربرانشبكههاياجتماعيازقرارگرفتنطرحشفافيتآراینمايندگاندردستوركارمجلس

س�يدهزهراعبداللهي،خبرنگارپارلماني،درتوئيتيخب�رداد:»تقاضاينمايندگان
برايبررس�ياولويتدارطرحش�فافيتآراينمايندگانپذيرفتهش�دواينطرحبا
قيدفوريتدردس�توركارنشس�تعلنيپارلمانقرارگرفت.«اينخبرواكنشهاي
بسياريرادرش�بكههاياجتماعيبههمراهداش�ت.هرچندداغدلكاربرانجهت
تأخيرافتادنبررسياينطرحدوبارهتازهشدوگلايههاشدتگرفتاماآنهاازآمدن
اينطرحبهصحنمجلساستقبالكردندوآنراتوجهنمايندگانبهخواستمردمو

عملآنهابهوعدههايشاندانستند.محمدباقرقاليباف،رئيسمجلس،نيزدرتوئيتي
نوش�ت:»امروزوبلافاصلهپسازوصولدرخواس�ت،اولويتبررسيطرحشفافيت
آراینمايندگانرادرصحنعلنيبهرأيگذاش�تيم.بهعنواناولينامضاكنندۀطرح
ش�فافيت،اولينموافقتصوي�باولويتبررس�يآنهمبودمتابهوع�دهخودعمل
كردهباش�م.ازنمايندگانمحترميكهبررسياينطرحراس�رعتبخشيدندتشكر
ميكنم.«درادمهبخشهاييازواكنشهايكاربرانتوئيتررادراينخصوصبخوانيد.

اينصفحهپيامه�ا،متنها،عكسنوش�تهاوخبرهايكوتاه
منتشرشدهدرفضايمجازيرابازنشرمیدهد.تلاشبراين
اس�تكهديدگاههاونظراتكاربرانانديش�مندش�بكههای

اجتماعیدرعرصهمكتوبهمديدهشود.

 مي ترسم امام زمان)عج(
 شرمنده شوند!

امامخميني)ره(:
ش��ما الان تحت نظر خدا و تحت نظر امام زمان)عج( هس��تيد. 
ملائكه، ش��ما را مراقبت مي كنن��د، نامه اعمال ش��ما را به امام 
زمان)عج( عرضه مي دارند. )به حسب روايت( هفته اي دو دفعه، 
من مي ترس��م ما كه ادعاي اي��ن را داريم كه تبع اي��ن بزرگوار 
هستيم، ش��يعه اين بزرگوار هس��تيم، اگر نامه اعمال را ببيند 
نعوذباالله شرمنده بشود. شما اگر فرزندتان خلاف بكند شرمنده 
مي شويد، اگر نوكر شما خلاف بكند شما شرمنده ايد.... من خوف 
دارم كه كاري بكنيم ك��ه امام زمان)عج( پيش خدا ش��رمنده 
بشود... مراقبت كنيد از خودتان، پاس��داري كنيد از خودتان... 
مبادا يك وقتي نامه عمل شما برود پيش امام زمان)عج( و آنجا 
گفته ش��ود به امام زمان)عج( كه اين پاسدارهاي شما، و ايشان 

سرشكسته بشوند، آقا مسئله مهم است.

   سبوي دوست

بازگشت به برجام دقيقاً يعنی چی؟ترامپ و صنعت نشر

    تصویر منتخب

كانال تلگرام��ي تبي��ان، خاط��ره اي از راننده ماش��ين امام 
خميني)ره( در ۱۲ بهمن را به اشتراك گذاشت. در اين خاطره 
مي خوانيم: بعد از اينكه  احمدآقا سوار ماشين شدن به طرف 
بهش��ت زهرا)س( راه افتاديم... اولين جايي كه ماشين توقف 
كرد تو ميدون فرودگاه بود. مسير باند تا ميدون فرودگاه رو كه 
۲۰۰ متر بيشتر نبود به خاطر ازدحام مردم به زحمت رفتيم. 
همين كه تو ميدون متوقف شدم فهميدم كه اگه لحظه اي براي 
حركت ترديد كنم اصلاً نمي تونم امام رو به بهشت زهرا برسونم. 
چون هر آن ازدحام جمعيت بيشتر مي شد. جلوي دانشگاه تهران، تراكم جمعيت آن قدر بود كه 
اصلًا ماشين روي دست مردم بود و به خاطر فشار مردم به چپ و راست مي رفت، ولي همين كه 
يك لحظه احساس كردم ماشين از دست مردم رها شده، پدال گاز رو گرفتم و حركت كردم و به 
سمت خيابان اميريه پيچيدم... وقتي به بهشت زهرا رسيدم ديگه اونجا مردم خودشون ماشين 
رو حركت مي دادن، فرمون گاهي از دستم خارج مي شد. لحظه به لحظه تراكم جمعيت بيشتر 

مي شد تا اينكه به نقطه  آخري رسيديم كه امام پياده شدند و ديگه ماشين هم خاموش شد.

در مطلبي از كانال تلگرامي »مدرسه عالي علوم انس��اني روزگار نو« مي خوانيم: ادبيات در اين 
روزگار ملال آور زنگ تفريح خسته جانان  و  افسرده حالان نيست، اگرچه به غايت مفرح است و 
كمتر چيزي اين ميزان فرح و انبساط را در خود ذخيره دارد. ادبيات چنان لبريز از عشق است كه از 
شعر و نثر به جا مانده از اسلافمان دلدادگي فوران مي كند. به سراغ هر متني از ادبيات كهن فارسي 
برويم گريبانمان را مي گيرد كه »عاشق شو ارنه روزي كار جهان سرآيد«. بزرگان ادبيات فارسي 
معلمان عشق و محبتند. مع الوصف ادبيات متوقف در عشق نيست، بالاتر از عشق را هم نشانمان 
مي دهد: وارستگي. ادبيات مخزن الاسرار اس��ت و رازهاي عالم را اگر محرمش شويم، فاشمان 
مي كند. تاريخ ادبيات، لااقل در زبان فارسي همان تاريخ تفكر است و اگر بخواهيم حق كلام را 
ادا كنيم بايد بگوييم ادبيات همان تفكر است. ما با ادبيات فكر مي كنيم، راز مي گشاييم، عاشق 
مي شويم، روح خود را تلطيف مي دهيم و حال بدمان را معالجه مي كنيم. از اين موضع و منظر است 

كه با مولانا  به گفت وگو مي نشينيم و از او مي آموزيم و دل و ذهن خود را به كار مي اندازيم.

فردين عليخواه، جامعه ش��ناس، در صفحه اينستاگرام خود نوش��ت: مهران مديري در شوي 
دورهمي مدام بازيگران را به برنامه اش دعوت مي كند و از آنها درباره عاشق شدن يا نشدن شان 
مي پرسد. شهاب حسيني در شوي هم رفيق بازيگران را دعوت مي كند و از آنها درباره زندگي 
خصوصي و دوستي ها و دشمني هايشان مي پرسد. ده ها برنامه  ريز و درشت ديگر در صداوسيما 
دقيقاً چنين مي كنند. پرسش آن است كه مگر سبك زندگي، افكار، جهان بيني و در كل زندگي 
بازيگران چقدر دچار فراز و نشيب و دگرگوني مي شود كه مدام بايد پول هنگفت دريافت كنند و 
تقريباً هر سه ماه يك بار درباره آن به مردم گزارش بدهند؟ و اگر هم بر فرض دچار فراز و نشيب 

مي شود چرا اين قدر چنين فراز و نشيبي اهميت دارد كه مردم حتماً بايد درباره آن بدانند؟
لحظه اي فراموش كردم. ما به س��رگرمي نياز داري��م. آنها پول مي گيرن��د و اخبار »زندگي 
خصوصي شان« را به ما مي فروشند و در مقابل ما هم سرگرم مي شويم. بده بستان است ديگر. 

واقعاً اگر اينها نباشند زندگي روزمره كسالت آور مي شود، مرسي كه هستيد!

داود گودرزي در صفحه اينستاگرام خود نوشت: ورود حضرت 
امام خميني)ره( ب��ه ايران در ۱۲بهم��ن ۱۳۵۷ نقطه عطف 
تاريخي براي ملت ايران بود. لحظه اي كه مسير ملت ايران را 
به كلي تغيير داد و رنگ و بويي الهي بخشيد. ورود امام)ره( به 
ايران تنها ورود شخصيتي سياسي نبود. امام)ره( روحي الهي 
بود كه در كالبد ملت ايران دميده شد و اگر مي خواهيم در راه 
امام)ره( بمانيم بايد آن روح را در خود تقويت سازيم. وقتي از 
شهيد مطهري)ره( پس از ملاقات با امام)ره( در زمان تبعيد به 

پاريس، پرسيدند چه ديدي، گفت: »چهارتا »امَنَ« ديدم: 
»امَنَ بهَِدَفهِِ«؛ به هدفش ايمان دارد. دنيا جمع بشوند نمي توانند او را از هدفش منحرف كنند.

»امَنَ بسَِبيلهِِ«؛ به راهي كه براي هدف خودش انتخاب كرده ايمان دارد، امكان ندارد او را از اين 
راه منصرف كرد؛ شبيه همان ايماني كه پيغمبر به هدفش و به راه خودش داشت. و »امَنَ بقَِوْلهِِ«؛ 
من ديدم در همه  رفقا و دوستاني كه من سراغ دارم احدي به  اندازه ايشان به روحيه  مردم ايران 
ايمان ندارد. افرادي به ايشان مي گويند كمي آرام تر، مردم سرد مي شوند، مردم از پا درمي آيند. 

مي گويد مردم اين طور نيستند كه شما مي گوييد، من مردم را از شما بهتر مي شناسم.
ِّهِ«. در جلسه خصوصي ايشان به من گفت: »فلاني اين ما نيستيم ]كه اين  از همه بالاتر: »امَنَ برَِب
نهضت را ايجاد كرده ايم[ من دست خدا را حس مي كنم.« آدمي كه دست خدا و عنايت خدا را 
حس مي كند و در راه خدا قدم برداشته، مصداق آن اصل قرآني است: آن تنَْصُرُوا اللهّهَ ينْصُرْكُمْ، 

تو اول يك قدم به طرف خدا بردار، خدا به تو عنايت مي كند.«
اين چهار »امَنَ« ويژگي آن روح امام)ره( اس��ت كه همچون خورش��يدي به ملت ايران گرما 
بخشيد. يقيناً ما نيز اگر امروز مدعي خط امام)ره( و پاسداري از آن هستيم بايد بكوشيم اين 

چهارتا را در خود نهادينه سازيم و به سوي قله هاي آن گام برداريم.
#دهه_فجر، دهه #عيد_انقلاب گرامي باد.

*پينوش�ت: نقل قول آمده از ش��هيد مطهري در كتاب »آينده انقلاب اسلامي« با اندكي 
توضيحات بيشتر چاپ شده است.

محمد رس��تم پور در كانال تلگرامي »اثر« نوش��ت: انديش��كده 
اسرائيلي مؤسسه مطالعات امنيت ملي كه زير نظر دانشگاه تل آويو 
كار مي كند، در گزارشي به ابعاد ترور شهيد فخري زاده پرداخته و 
تصريح كرده اين ترور اهداف اس��رائيل را محقق نكرده است. در 
اين گزارش به قلم »شلمو بروم« و »شيمون استين« سه پرسش 
اساسي مطرح شده است: اولاً هدف استراتژيك ترور چه بوده است؟ 
ثانياً آيا زمان انجام اين ترور صحيح بوده و ثالثاً آيا هزينه هاي اين 

اقدام از سود مورد انتظار عامل و آمر ترور بيشتر است يا كمتر؟
نويسندگان در اين مقاله تأكيد مي كنند اگر ترور كار اسرائيل باشد، حتماً با هماهنگي ترامپ و كاخ سفيد 
صورت گرفته و دو هدف ضمني ديگر نيز داشته است: ايجاد مشكل براي دولت بايدن در مسير بازگشت 
به برجام و همچنين پيدا شدن مفري براي ترامپ و نتانياهو از فشار اعتراضات داخلي امريكا و اسرائيل. 

از نظر آنها، حذف فيزيكي رهبران سيستم ها نمي تواند مانع پيشرفت حركت سيستم ها شود و چه 
بسا ممكن است آن حركت را نيز تسريع كند. ترور دانشمندان هسته اي ايران چنين است. ترور 
فخري زاده مبتني بر اين پيش فرض صورت گرفته كه توافق هسته اي با ايران روند پيشرفت پروژه 
هسته اي ايران را كند نكرده. در حالي كه در همين موضوع نيز ترديد وجود دارد. در نتيجه در بالاتر 
بودن فايده ترور نسبت به هزينه تأمل جدي وجود دارد. روي  هم  رفته نويسندگان وجه انتقام جويي 
ترامپ و نتانياهو را پررنگ تر از استراتژيك بودن آن مي دانند و معتقدند ترور علاوه بر تقويت موضع 
مخالفان برجام در آستانه انتخابات رياست جمهوري ۱۴۰۰، براي جنايتكار و تروريست بودن رژيم 
صهيونيستي گواه ديگري فراهم كرده است. به ويژه با توجه به اقدام به بالا بردن سطح غني سازي و 
حركت به سمت توقف دسترسي ها بر اساس طرح اقدام راهبردي لغو تحريم هاي مجلس يازدهم، 

كفه ترديد در مورد فايده مندي ترور شهيد فخري زاده سنگين تر شده است.

تقي دژاكام در صفحه اينس��تاگرام خود با انتشار تصويري از 
صحني در حرم حضرت عبدالعظيم حس��ني)ع( نوش��ت: تا 
دو، س��ه س��ال پيش فكر مي كردم نام اينجا در حرم حضرت 
عبدالعظيم)ع(، باغ طوطي است؛ توي اينترنت هم كه سرچ 
كنيد يا هشتگ هاي همين اينس��تا هم همين رو مي گويند، 
اما گفتم بدونيد كه اس��م اينجا باغ توتي اس��ت. ظاهراً اينجا 
در زمان هاي قديم درختان توت زيادي داش��ته. چه جوري 
فهميدم؟ از يك بنري كه همان موقع در حرم بود و به برنامه اي 

چيزي در آنجا اشاره كرده بود و اسم صحيحش را به صورت »باغ توتي« نوشته بود.

خاطره راننده ماشين امام در ۱۲ بهمن

ادبيات نه فقط عشق كه همان تفكر است

 چرا بازيگران بايد زندگي شان را 
به ما گزارش كنند؟!

چهار » امَنَ« روح گرمابخش امام)ره(

 انديشكده  اسرائيلي: 
ترور فخري زاده بي فايده بود!

باغ طوطي يا باغ توتي؟!


